

creased from 1860-61 to 1867-68 not more than 30 per cent, and now in 1869 does not exceed 20 per cent over 1860-61. During the same period weekly earnings have ranged as follows:

	1860-61	1867-68	increase per cent
Machinists (best)....	9.00	12.00	33½
“ (common) ..	7.50	10.50	40
Cabinetmakers	7.50	10.50	40
Carpenters	7.50	10.50	40
Stonecutters	10.50	15.60	48
Masons and bricklayers	9.00	17.10	90
Labourers	4.80	6.90	44

So that while the cost of the workingman's living in Canada has only increased 20 per cent from 1860 to 1869, his earnings in the same time have increased from 33½ per cent to 90 per cent or on the average not less than 45 per cent to 50 per cent. A very gratifying state of things, and contrasting most favourable with that existing in the United States, when the cost of living increased 78 per cent while wages increased only 53 per cent.

Mr. Wells adopts another and very interesting mode of shewing the relation between wages and cost of living in the United States, that is the value of the weekly earnings in flour, a standard, at once, interesting and intelligible to the comprehension of all. He says: “To adopt another standard for comparison, viz. the price of a barrel of flour, also affords some conclusions of interest. The average price of this article before the war is known to have measured pretty accurately, throughout the country, the average weekly wages of unskilled day labourers; and in the case of one of the largest corporations in the United States the principle was specifically established, that the weekly wages of common labourers in their employ should always be made equal to the varying cost of one barrel of flour per week. Now the average increase in the price of a barrel of wheaten flour throughout the manufacturing States has been from 1860 to July last (1868) in excess of 90 per cent; while the increase in the wages of labourers and operatives generally, skilled and unskilled, during the same period has averaged about 58 per cent, measured, therefore, by the flour standard, the workman is not as well off in 1867 as he was in 1860, by at least 20 per cent or to state the case differently, the wages which in 1860 purchased one and a half barrels of flour, now pay for about one and a quarter barrels. In one of the leading machine shops at Buffalo, N.Y., the weekly earn-

l'année 1860-1861. Au cours de la même période, les gains hebdomadaires ont atteint les chiffres suivants:

	1860-1861	1867-1868-1869	Pourcentage d'augmentation
Machiniste (spécialisé) ...	9.00	12.00	33½
Machiniste (non spécialisé)	7.50	10.50	40
Ébéniste	7.50	10.50	40
Menuisier	7.50	10.50	40
Tailleur de pierre	10.50	15.60	48
Maçon	9.00	17.10	90
Manœuvre	4.80	6.90	44

Alors que le coût de la vie pour le travailleur canadien n'a augmenté que de 20 p. 100 de 1860 à 1869, son salaire s'est accru au cours de la même période de 33 et ½ à 90 p. 100, soit, en moyenne, d'au moins 45 à 50 p. 100. C'est une situation très satisfaisante qui contraste agréablement avec celle qui existe aux États-Unis où le coût de la vie a enregistré une hausse de 78 p. 100 alors que les salaires n'ont augmenté que de 53 p. 100.

M. Wells emploie une autre méthode très intéressante afin d'établir le rapport qui existe entre les salaires et le coût de la vie aux États-Unis; en effet, il calcule la valeur du salaire hebdomadaire par rapport au prix de la farine, formule à la fois intéressante et facile à comprendre. Il estime que la comparaison avec le prix d'un baril de farine permet tout autant d'arriver à certaines conclusions intéressantes. Chacun sait que le prix moyen de cet article avant la guerre correspondait assez bien, dans l'ensemble du pays, aux salaires hebdomadaires moyens des ouvriers non spécialisés; et une des plus grandes corporations des États-Unis avait décidé que le salaire hebdomadaire de ses employés non spécialisés devait toujours correspondre au coût d'un baril de farine par semaine, quelles que soient les fluctuations. L'augmentation moyenne du prix d'un baril de farine de blé dans les États industrialisés entre 1860 et juillet dernier (1868) a dépassé 90 p. 100; toutefois, l'augmentation moyenne des salaires des ouvriers spécialisés et non spécialisés au cours de la même période s'est établie à environ 58 p. 100. Si on tient compte du prix de la farine, le travailleur dispose donc en 1867 d'un revenu inférieur de 20 p. 100 à celui de 1860 ou, en d'autres termes, les